

Greimasian Semiotics and Current Affairs

The 100th anniversary of Greimas's birth is an opportunity for a reflection on the relations between semiotics and current affairs. They may be envisaged in two distinct directions. On the one hand, in terms of the connections that our discipline has established with social life, politics and the economy, as well as the intellectual, cultural or æsthetic trends emerging in the countries where it is present. On the other hand, within academia, in terms of its connections with the contemporary evolution of scientific and theoretical thinking to be found in the various regions of the world.

Because in each country Greimasian semiotics confronts partly distinct problems and encounters a variety of disciplinary contexts and institutional worlds, its development manifests distinct geographical contrasts. By and large, wherever Greimas was acknowledged essentially as a linguist, represented supremely by his *Structural Semantics*, semiotics has tended to fall within the remit of language or literature departments. In other contexts, particularly in those countries where the structuralist approach has been challenged by Peircean semiotics, it has claimed to belong to the social sciences, with a theory of discourse and interaction rather than an emphasis on the notion of sign. However today, in most parts of the world, it seeks above all precisely to define or redefine its object and scope through dialogue with both the cognitive sciences and the most recent advances in anthropological research.

The objective of this session is broadly to discuss what is entailed by the encounter of Greimasian semiotics with other disciplines and its desire to integrate within today's global theoretical concerns, taking account of the very diversity of forms that this endeavour may take.

Organizing and scientific committee of session:

A.J. Greimas semiotic centre, University of Vilnius, centras@semiotika.lt

Nijolė Keršytė, Eric Landowski, Jurga Katkuvienė, Kęstutis Nastopka, Arūnas Sverdiolas, Gintautė Žemaitytė

La sémiotique de Greimas face à l'actualité

Le centenaire de la naissance d'A.J. Greimas incite à repenser les rapports de la sémiotique avec l'actualité. Ils peuvent être interrogés sur deux plans. D'une part dans les relations que la discipline entretient avec la vie sociale, politique, économique des pays où elle est présente ainsi qu'avec les courants intellectuels, culturels ou esthétiques qui y apparaissent. D'autre part, sur le terrain plus spécifiquement académique, du point de vue de ses connexions avec l'actualité scientifique et théorique propre aux diverses régions du monde.

Confrontée dans chaque pays à des problèmes en partie différents et s'insérant de manière diversifiée dans les contextes disciplinaires et institutionnels locaux, la sémiotique greimassienne a de fait connu des évolutions géographiquement contrastées. Dans certains pays, où Greimas a été reçu avant tout en tant que linguiste, sa *Sémantique structurale* reste considérée comme une œuvre indépassable et la sémiotique continue de relever pour l'essentiel des départements de langue et de littérature. Ailleurs, en particulier face au courant peircien, elle s'est affirmée comme dépassement des problématiques du signe et a revendiqué sa place parmi les sciences sociales en tant que théorie du discours et de l'action. Cependant, un peu partout aujourd'hui, c'est principalement à travers le dialogue avec les sciences cognitives ainsi qu'avec les courants les plus actuels de la réflexion anthropologique qu'elle est amenée à définir, ou redéfinir son objet et ses objectifs propres.

Le but de la session est de discuter les implications d'ordre général, pour la sémiotique greimassienne, de la diversité affectant les modalités de sa rencontre avec les autres disciplines et de son insertion dans le contexte théorique global d'aujourd'hui.

Comité organisateur et scientifique de la session :

Centre de recherches sémiotiques A.J. Greimas de l'université de Vilnius, centras@semiotika.lt

Nijolė Keršytė, Eric Landowski, Jurga Katkuvienė, Kęstutis Nastopka, Arūnas Sverdiolas, Gintautė Žemaitytė

A. J. Greimo semiotika aktualijų akivaizdoje

Minėdami Algirdo Juliaus Greimo šimtąsias gimimo metines, turime progą naujai apvarstyti semiotikos ryšius su aktualijomis. Jie gali būti dvejopi. Viena vertus, semiotikos ryšys su socialiniu, politiniu, ekonominiu duotos šalies gyvenimu ir su intelektualinėmis, kultūrinėmis ar estetinėmis tos šalies tendencijomis. Kita vertus, semiotikos dalyvavimas konkrečios šalies akademiname gyvenime, įsitraukimas į jo teorines, mokslines diskusijas.

Kadangi kiekvienoje šalyje semiotika susidūrė su nevienodomis problemomis ir įsitraukė į skirtingus disciplininius ar institucinius kontekstus, jos raida įvairuoja iš vienos šalies į kitą. Ten, kur Greimas laikomas pirmiausiai kalbininku, o jo *Struktūrinė semantika* – svarbiausiu veikalumi, ten semiotika studijuojama kalbotyros ar literatūros katedrose. Kitur, susidūrusi su Ch. S. Peirce'o semiotika, greimiškoji semiotika siekė peržengti ženklo problematiką ir skelbėsi esanti socialinis mokslas su sava diskurso bei sąveikos teorija. O šiandien daugelyje šalių užmegzdama dialogą su kognityviniais mokslais, taip pat su naujausiomis antropologinėmis teorijomis, ji mėgina iš naujo apibrėžti nuosavą objektą bei tikslus.

Šios sekcijos tikslas – apvarstyti, ką duoda Greimo semiotikos įvairūs susitikimai su kitomis disciplinomis ir įsitraukimas į šiandienos globalų teorinį kontekstą.

Organizacinis ir mokslinis A. J. Greimo sekcijos komitetas:

A. J. Greimo semiotikos centras, Vilniaus universitetas, centras@semiotika.lt

Nijolė Keršytė, Eric Landowski, Jurga Katkuvienė, Kęstutis Nastopka, Arūnas Sverdiolas, Gintautė Žemaitytė